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30 تا 70 درصد تلفات دادند. ما اســرای زیادی از 
آنهــا گرفتیم و این اســرا همانجــا در منطقه تخلیه 
اطلاعاتی می شــدند. اهمیت کربلای 5 به حدی 
اســت که می توان گفت بر سرنوشــت جنگ تأثیر 
زیادی داشــت. یکــی از ایــن تأثیرها ایــن بود که 
ســازمان ملل و امریکا، شــوروی، اروپا و کشورهای 
عربی که تماماً پشــت ســر عراق بودند نشستند و 
قطعنامه 598 را نوشــتند تا جلوی ایران را بگیرند 
و بــه نوعی ایران را راضی کنند که دســت از جنگ 
بردارد؛ چرا که می دیدند با این وضعیت، نیروهای 
ایرانی تا بصره و بغــداد پیش می روند. بند اول این 
قطعنامــه در خصــوص آتش بس بــود. در بند دوم 
گفته می شــد دو طرف به مرزها برگردند. بند سوم 
هم این بود که اســرای دو طرف بدون قید و شــرط 
آزاد شــوند. البته این قطعنامه بندهای دیگری هم 
داشــت. اما حضرت امــام)ره( فرمود این قطعنامه 
متضمــن حقوق ملت ایران نیســت و ما در صورتی 
دســت از دفــاع برمی داریم که متجاوز شناســایی 
و مجازات شــود. به همین دلیل جنگ یک ســال و 
نیــم دیگر ادامه پیدا کرد. کربلای 5 در واقع تلخی 
شکســت و عدم الفتــح کربلای 4 را به شــیرینی و 
حــلاوت برای ملت ایران تبدیل کرد. هر چند ما در 
ایــن دو عملیات چیزی حدود 12هزار نفر شــهید 
دادیم که 4هزار نفر آن هــا در عملیات کربلای 4 و 
مابقی در کربلای 5 به شــهادت رسیدند. اما واقعاً 
ًمی شد تفاوت میان نیروهای ما و نیروهای عراقی را 
دید. من خودم بالای سر جنازه عراقی ها می رفتم. 
برخی از آنها بلافاصله بعد از اصابت گلوله باد کرده 
بودند و چهره شان سیاه می شد، اما شهدای ما که 
فرماندهان گــردان، گروهان یا بســیجی ها بودند 
چون زیر پرچم اســلام می جنگیدند و بهشت خدا 
بر آن ها عرضه می شد، چهره های نورانی داشتند. 
بعــداز کربــلای 4و 5، عملیات کربــلای 8 نیز در 
همــان منطقه صورت گرفــت و در این 3 عملیات، 
طــی 4 ماه )یعنــی از دی 65 تا اردیبهشــت 66( 
بخش زیادی از ارتش عراق متلاشــی شد. در واقع 
دو سوم از استعداد ارتش بعث هم به لحاظ نیرویی 
و هم تجهیزاتی از بین رفت. ابهت دشمن و امریکا 
شکســته شــد و ما تجارب ارزشــمندی را به دست 

آوردیم. 
البتــه عراقی ها هم تلفات زیــادی در کربلای5 
دادنــد، اما فرق مــا با آن هــا این بود کــه به دلیل 
حمایت ســنگین شــرق و غرب از عراق، بلافاصله 
تجهیزات آن ها با تجهیزات جدید و مدرن جایگزین 
می شــد اما ما هر آنچه داشــتیم از ارتــش عراق به 

غنیمت می گرفتیم. 
همین باعث شــد آمریکایی ها عمــا برای حمایت از 

رژیم بعث وارد خلیج فارس شوند؟
امریکایی ها از بعد از عملیات والفجر 8 )در سال 
64( بــرای حمایــت از عراق به خلیــج فارس آمده 
بودند اما این حضور بعد از کربلای 5 بیشــتر شد و 

برخی کشورهای دیگر هم به آن اضافه شدند. 
درخصــوص لو رفتن عملیات کربای 4 صحبت های 
زیــادی شــده مبنی بــر اینکــه این عملیات توســط 
منافقیــن، یا برخی گروه های سیاســی مثل نهضت 
آزادی لــو رفــت، یا به نقــش آمریــکا در حمایت های 
شناسایی و جاسوســی از رژیم بعث اشاره می شود. 

نظر شما در این باره چیست؟
درخصوص لو رفتن عملیات کربلای4، افرادی 
مثــل ســردار محســن رضایــی و ســردار صفوی 

صحبت هایی کردند که تقریبا نظر ما همین است. 
به طور کلــی ماهواره ها و هواپیماهای شناســایی 
امریکا هــم در جای جای جبهه جنــگ ما را رصد 
می کردنــد و گزارش های آن را بــه عراق می دادند. 
آ ن ها همه چیز حتــی جابه جایی نیروها و تجمعات 
ما را شناســایی می کردنــد. البته ما هــم عملیات 
فریب داشــتیم. مثــلًا در والفجــر 8، چیزی حدود 
هزار کمپرسی و کامیون را به هورالهویزه فرستادیم 
و همزمان یگان ها، توپخانه، ماشین آلات و نیروهای 
خود را با مراعات دقیق مسائل حفاظتی برای انجام 
عملیات به جزیره آبادان منتقل کردیم. این عملیات 
فریب موفق بود، به طوری که طبق شــنودی که ما 
داشتیم، عراقی ها اعلام کرده بودند ایران حتما از 
هورالهویزه و شــرق دجله به سمت العماره و بصره 

عملیات خواهد کرد. 
سازمان رزم سپاه فارس در این عملیات چگونه بود و 
چه کسانی از دوستان و نزدیکان شما در این عملیات 

به شهادت رسیدند؟
در شــب ششــم عملیات کربــلای 5 در جزیره 

بوارین، به لشکر 19 فجر و 14 امام حسین دستور 
داده شــد که با حمــلات پی در پی بــالای جزیره را 
بگیریم تا شــلمچه تکمیــل شــود. در آن عملیات 
شهید هاشم اعتمادی فرمانده تیپ امام حسن)ع( 
مــا بــود، شــهید روزی طلب مســئول پرســنلی و 
معاون نیروی انســانی و شــهید محمــد غیبی هم 
جانشــین تیپ بود که به همــراه یکی دو نفر دیگر، 
در شــب قبــل از عملیــات در اول جزیــره بوارین 
توسط نیروهای عراقی به شــهادت رسیدند. البته 
بلافاصله گردان های لشکر حمله کرده و منطقه را 
تصرف کردند اما این سه کادر تیپ امام حسن)ع( 
که به عنوان یک تیپ مســتقل در کنار لشــکر فجر 
و المهدی)عج( بود به شــهادت رســیدند. ناو تیپ 
امیرالمؤمنیــن نیز از بوشــهر به لشــکر فجر مأمور 
شــده بود و این سازمان رزم اســتان فارس در کنار 
دیگر لشکرهای سپاه و رزمندگان در سطح فرمانده 
تیپ و جانشین شهید دادند. البته ما شهدای بزرگ 
دیگری هم در ســطح فرمانده لشکر داشتیم، مثل 
شــهید حســین خرازی که فرمانده لشکر 14 امام 

حسین)ع( بود یا شهید عبدالله میثمی که نماینده 
امــام)ره( در قــرارگاه خاتم و ســپاه اســتان فارس 
بود. جا دارد از شــهدای دیگر اســتان فارس نظیر 
شــهیدان محمد کدخدا، مهدی زارع، حق پرست، 
اسلامی نســب، امان الله عباســی، ولی صفرزاده، 
حبشی، ابراهیم باقری، مسلم شیرافکن و بسیاری 
از شــهدای دیگــر نیز یــاد کنیم؛ یا شــهید مجید 
سپاســی که در کربلای 5 مجروح شــد و در اواخر 

جنگ در حلبچه به شهادت رسید. 

انتشار اسناد در پاسخ به شبهات جنگ مؤثر است
بــه عنــوان ســوال آخــر، در طــول ســال های اخیر 
خصوصا شبهات زیادی درخصوص جنگ و عملکرد 
فرماندهان و نتایج عملیات ها مطرح می شــود. یکی 
از این شــبهات درباره عملیات کربای4 بود. شــما 
بــه عنوان رئیــس پژوهشــگاه علوم و معــارف دفاع 
مقدس چه راهکاری برای مقابله با این شبهات برای 
نســل های جوان و آینده که شاید اطاعات کاملی از 

دفاع مقدس نداشته باشند، دارید؟
یکــی از راهکارها این اســت کــه مراکزی نظیر 
مرکز اســناد و تحقیقات جنگ سپاه، بنیاد حفظ و 
نشــر آثار دفاع مقدس و پژوهشــگاه علوم و معارف 
دفاع مقدس فعالیت خود را در حوزه نشــر و انتشار 
اسناد جنگ بیشــتر کرده و کارهای پژوهشی خود 
را توســعه دهند. در گذشته، ســردار شهید احمد 
سوداگر که بنیانگذار پژوهشگاه علوم معارف دفاع 
مقدس بود، توانست بخشی از معارف جنگ را وارد 
کتب آموزشــی کند. امروز دو واحد درس اختیاری 
برای دانشــجویان تحــت عنوان »آشــنایی با دفاع 
مقدس« و چند رشته مثل جغرافیا، ادبیات پایداری 
)در سطح کارشناسی ارشد( و معارف دفاع مقدس 
)در سطح کارشناسی( در وزارت علوم تصویب شده 
و درحال تدریس شدن در برخی دانشگاه ها هستند 
که البته کم اســت و در همه جا تدریس نمی شوند. 
از طرف دیگر، راویــان در زمان جنگ در کنار همه 
فرماندهان حضور داشــتند و همه اسناد و مدارک 
جنــگ ثبــت و ضبط شــده و فکر می کنم انتشــار 
همین اســناد می تواند در پاســخ به شبهات بسیار 
مؤثر باشد. البته ما باید از این اسناد در کتاب های 
آموزش و پرورش هم اســتفاده کنیم. مــا برای این 
منظــور، حدود یــک ماه قبل، جلســه ای بــا وزیر 
محترم آموزش و پرورش برگزار کردیم. این جلسات 
با مؤلفان کتب درســی نیز ادامه دارد. ما معتقدیم 
اگرچه موضوعاتی نظیر حســین فهمیده در کتب 
آموزشــی ما وجود دارد اما بســیار کم اســت و باید 
از گنجینه دفاع مقدس اســتفاده وسیع تری شود. 
اگر این موارد گفته نشــود، وقتــی دانش آموزان از 
مقطع متوسطه فارغ التحصیل شده و وارد دانشگاه 
می شوند با شــبهاتی روبه رو خواهند شد. اینکه ما 
بیاییم چرایی و چگونگی شروع جنگ، ادامه جنگ 
و پایان جنگ را بررســی کنیم، خــودش دنیایی از 
اســناد اســت. البته وزیر محتــرم آموزش و پرورش 
همکاری خوبــی دارد. گروه های کارشناســی نیز 
تشکیل شــده و تفاهم نامه هایی در دستور کار قرار 
دارد. مــا بــه این ســمت می رویم کــه وارد آموزش 
ابتدایی شویم. اگر اکنون به این شیوه عمل نکنیم 
و از گنجینــه دفاع مقــدس با زبان روانشناســی و 
روانشــناختی خــاص خــود در کتب درســی بهره 
نبریــم، در آینده بــا ســندهای 2030 دیگری در 

حوزه های جهانی سازی روبه رو خواهیم شد.


